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MODE 

"Er i s  meer dan  voorheen i n  de wereld te doen." Zo ook in  d e ambte
lij ke we r eld. Voor een de el is dit het g evolg van een  nog ni et tot 
staan g ebrachte uitdijing van  de complexiteit van  h et openbaar b e
stuur. Maar  in  ze ker e mate h�eft d e overheid het ook aan zichzelf te 

wijte n: extra w er k  opeisende mod egrille n en kunstmati g e trends heb
b en inmiddels ook binnen ambtelijke structur en en  werkwijzen hun in
tre de g edaan. 

Een van die ideeën waarmee men recent aan de gang is gegaan, bij Binnenlandse 
Zaken om precies te zijn, is zelfbeheer. Benita Plesch, een van de weinige vrouwe
lijke topambtenaren die het Nederlandse departementenstelsel rijk is, doet in het 
voor u liggende nummer van B.B. hier het een en ander over uit de doeken. Ook Van 
der Hargh levert een bijdrage aan de discussie. Hij laat een waarschuwingssGhot 
richting het Haagsche. 

Verder in dit nummer: de come-back van Henk Roosink-scherper dan ooit-. Docenten 
wees op uw hoede! 

Joris Jurriëns frist uw kennis over de E.G. op en blikt daarbij vanzelfsprekend 
vooruit naar ... hè, welk jaar ook weer ... ? Het is trouwens misschien aan uw aan
dacht ontsnapt dat op de feestavond na de finale van het E.K.-voetbal wel een 
zeer bijzondere vorm van 'Europese' integratie plaats had. 

In het Twentse Losser ("Dear Mr. Andropov ... ") stortten Russische scholieren die 
op grond van een vriendschapsverdrag voor een week naar Nederland waren gekomen, 
zich, heel sportief, spontaan in het Oranje-feestgedruis. Wie zal het zeggen, mis
schien maken we het nog wel mee dat Gorbatsjov, als aandeelhouder van de S.A.
Berlusconi, op zondagmiddag bij A.C. Milan op de tribune zit; om vervolgens op 
maandagmorgen, weer terug in Moskou, zijn eveneens kaalhoofdige kameraden de ogen 
uit te steken door getooid met een rasta-petje door de gangen van het Kremlin te 
benen? 

In dat geval zou zelfs de 'bureaucratie der bureaucratieën' aan modegrillen 
onderhevig blijken te zijn. En zo is de cirkel weer rond• 

Victor Berg, 
hoofdredacteur 
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BUITENBOORDMOTOR 

Zelfbeheer, een modegril of 
een serieuze methode ter verbe
tering van ·de kwaliteit van het 
openbaar bestuur?
Een modegril in de zin dat de
overheid tegenwoordig teveel be
drijfskundig benaderd wordt;  men
legt vooral de nadruk op het dy
namische karakter dat de r i jks
dienst zou moeten bezitten en de
efficiency verbetering. Ambtena
ren zouden meer doordrongen moe
ten zijn van de  financiele kan
ten van hun werk.
De vraag is echter of deze invals
hoek wel geschikt is voor de
overheid, gezien de omvang en
complexiteit van het openbaar be
stuur. Bovendien verschillen de
doeleinden van de  overheid (d e im

materiele) met die van het be
drijfsleven (de materiele).

Benita Plesch, pl aatsvervangend 
secretaris generaal van Binnen
landse Zaken, ziet zelfbeheer als 
een serieuze poging tot kwali
teitsverbetering. 
Een gesprek met één van de wei
nige vrouwelijke topmanagers 
binnen het openbaar bestuur. 

Mevrouw Plesch, zelf als wetenschap
pelijk medewerker aan de VU lid geweest 
van een bureaucratische organisatie 
die niet optimaal functioneerde, heeft 
begrip voor de moeilijkheden die je 
tegenkomt als je een organisatie intern 
wilt veranderen. Interne veranderingen 
zijn echter noodzakelijk; Voordat je 
naar buiten toe flitsend over kunt ko
men, moet er intern orde op zaken wor
den gesteld. 
De veranderingen wil mevrouw Plesch 
vooral toespitsen op de cultuur van het 
?epartement. Ze vindt het belangrijk 
dat hierbij de hele organisatie wordt 
betrokken. Er moet niet alleen gefocus
sed worden op de topmanagers, maar de 
cultuuromslag moet tevens plaatsvinden 
op de werkvloer; deze lagere ambtenaren 
zou meer ruimte moeten worden g�6even 
in hun functie uitoefening. 
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Marieke Kleiboer en Lenneke Post 

Er ziJn diverse instrumenten om cul
�uur veranderingen tot stand te brengen. 
�et is echter onmogelijk deze allemaal 
cegelijk toe te passen. Er moeten dus 
keuzes gemaakt worden. Mevrouw Plesch: 
"Op Binnenlandse Zaken hebben we geko
zen voor decentralisatie en zelfbeheer, 
als kapstok waar een aantal andere 
zaken aan opgehangen kunnen worden. 
Deze twee instrumenten brengen een 
mentaliteitsverandering teweeg, waar
door ze fungeren als buitenboordmotor 
om veranderingsprocessen op gang te 
brengen." Een speerpuntenbeleid. 

De commissie Verbaan definieert 

zelfbeheer als : "Een decentralisatie

van het interne beheer van de dienst

onderdelen c.q. een delegatie van de 

directe verantwoordelijkheden en be

voegdheden terzake van de beheersfunc
ties naar lagere management niveaus." 
Een mooie ambtelijke volzin. 

In de praktijk bij Binnenlandse zaken 
betekent zelfbeheer ten eerste een cul
tuuromslag: een omslag van probleem 
naar oplossingsgericht denken van 
ambtenaren. Ten tweede betekent het 
richting geven aan de motivatie van 
ambtenaren, door ze meer eigen verant
woordelijkheden te geven. 
Volgens mevrouw Plesch zijn hierbij 
twee soorten verantwoordelijkheden te 
onderscheiden. In de eerste plaats is 
er de beleidsverantwoordelijkheid./Deze 
ervaren de ambtenaren wel,maar vaak 
wordt deze verantwoordelijkheid van bo
venaf geblokkeerd, zodat de ambtenaren 
deze ook onvoldoende nemen. 

Op politiek niveau was men positief 
gestemd met betrekking tot zelfbeheer. 
er werd echter niet onmiddelijk beslo
ten tot brede invoering in de rijks
dienst, aangezien zelfbeheer nog een te 
grote breuk vormde met het in het ver
leden bij de overheid gevoerde beleid. 
De waarde van zelfbeheer zou daarom 
eerst via proeftuinen in de praktijk 
worden getoetst. 

De twee jaar durende proeftuin van 
Biza is inmiddels afgelopen. Het expe
riment gaat langzaam over in een pro
ces; er wordt gewerkt aan een.stap voor 
stap invoering van zelfbeheer over het 
hele departement. 
Volgens mevrouw Plesch heeft het expe
riment met zelfbeheer indirect veel 
opgeleverd, de buitenboordmotor heeft 
intern orde op zaken weten stellen. 
Een serieuze poging. 

Vervolgens is er de beheersverantwoor-

1 • d 88 delijkheid, de eindverantwoordelijkheid e C 1 
over de middelen. Dit financiele besef 
werd in het verleden onvoldoende gevoeld;. <.b 11· k OP. e ;n e r >het bekende probleem van de non-profit 
sector. 
Met zelfbeheer doorbreek je beide ver
antwoordelijkheden. Enerzijds wordt er 
voor het operating core meer ruimte ge
creëerd voor het initiëren van beleid. 
Anderzijds raakt men meer betrokken bij 
de financiele strategieën, door middel 
van contractueel vastgelegde prestatie
normen. Door dit gesloten contract 
wordt men zich mee� bewust van de be
groting en ziet men het toegewezen bud
get meer als het eigen budget. Deze ver
andering is noodzakelijk om de financi
ele huishouding op orde te brengen. 

Kwaliteitsverbetering door middel van 
zelfbeheer heeft een positieve gevoels
waarde. Hoe zou iemand daarop tegen 
kunnen zijn? 

Aanvankelijk echter heerste er onder 
de ambtenaren enige weerstand; niet om
dat ambtenaren zich a-priorie verzetten 
tegen veranderingen. Maar omdat er 
angst bestond. Ambtenaren zijn al over
belast, en de angst was dan ook voor
namelijk gericht op het eventuele extra 
werk dat zelfbeheer met zich mee zou 
brengen. Voorlichting kan volgens 
mevrouw Plesch uitkomst bieden. 

word 

mentor 

tel� 278327 
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europa en de brug tussen eco
nomische en politieke integratie 

De Europese interne markt van 1992 
komt met rasse schreden naderbij. 
Hoewel de realisering van een interne 
markt zonder grensbelemmeringen in 
het Verdrag van Rome al binnen twaalf 
jaar voorzien was, bleek de werke
lijkheid weerbarsiger. Het Verdrag 
ging uit van een gunstige situatie 
voor economische factoren. Het had 
een liberaal karakter en het streven 
lag daarin, om binnen de grenzen van 
de Europese Gemeenschap een vr1J ver
keer van goederen, kapitaal en per
sonen tot stand te brengen. Lukte 
dit alles in eerste instantie niet 
geheel volgens plan, momenteel lijkt 
de economische integratie zich ge
staag te ontwikkelen. De vraag waar
over wij ons in dit artikel buigen, 
is echter of de Europese politieke 
ontwikkeling de economische kan vol
gen. Kortom, is er wel sprake van een 
politieke integratie? 

politieke instituties 
Om deze vraag te beantwoorden, zullen 
we eerst de bestaande politieke 
instituties binnen de Europese Ge
meenschap behandelen. In het middel
punt staat de Raad van Ministers. 
Hierin zijn de regeringen van de 
twaalf lidstaten vertegenwoordigd. 
Al naar gelang het beleidsterrein, 
wordt een nationale minister afge
vaardigd. De Raad van Ministers 
vormt de besluitvormende macht. Tot 
voor kort nam zij haar besluiten op 
basis van unanimiteit of eenstemmig
heid. Dit betekent dat individuele 
landen de besluitvorming kunnen blok
keren, aangezien zij over een veto
recht beschikken bij zaken die hun 
nationaal belang "zwaarwegend raken". 

·Het doel van de besluitvorming in
de Raad van Ministers is het nader
tot elkaar brengen van de wettelijke
bepalingen der lidstaten, welke
rechtstreeks van invloed zijn op de
werking van de gemeenschappelijke
markt. Het instrument daarbij is de
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Joris Jurriens en 
Robert Wester 

Europese richtlijn. Dit is een juri
disch bindende tekst, die echter 
steeds het te bereiken resultaat 
aangeeft, doch aan nationale instan
ties de bevoegdheid laat om vorm en 
middelen te kiezen. 
De tweede noemenswaardige instantie 
is de Europese Commissie, welke in 
feite de motor is van de Gemeen
schap. Dit orgaan, welke als uit
voerende macht bestempeld kan wor
den, bestaat uit door nationale re
geringen afgevaardigden, aan de hand 
van een bepaalde verdeelsleutel. 
Naast deze uitvoerende taak, heeft 
zij de bevoegdheid voorstellen te 
doen aan de Raad van Ministers, 
zonder welke deze geen beslissingen 
mag nemen. De instantie die recht
streeks door de Europese burgers 
is gekozen, is het Europees Parle
ment. Tot voor kort had dit orgaan 
nauwelijks bevoegdheden van beteke
nis. Het heeft het recht op begro
ting. Dit wil zeggen dat zij uit
spraken kan doen over de uitgaven 
en inkomsten van daadwerkelijk 
Europees beleid. Te denken valt 
aan het gemeenschappelijk landbouw
beleid. daarmee had zij echter 
geen invloed op Europese richt
lijnen,die gericht zijn op natio
nale staten en waarvan ook de kos
ten door de nationale staten gedra
gen worden. Daarnaast bleek de in
vloed op het daadwerkelijk Euro
pese beleid vaak een wassen neus, 
omdat bij verwerping van begroting, 
wat tot nu toe twee maals voorge
komen, de begroting van het jaar 
er voor geldig bleef en er dus geen 
politieke crisis kon ontstaan. 

De vereiste eenstemmigheid in 
de Raad van Ministers bleek echter 
in toenemende mate een verlammende 

werking te hebben op de besluit
vorming in de inmiddels van zes tot 
twaalf leden uitgebreide Raad, 
Besluiten werden eenvoudigweg niet 
meer genomen. De Europese Commissie 
kwam tegen het eind van de jaren 
zeventig reeds tot de conclusie, 
dat men het eenstemmigheidsprincipe 
diende te verlaten, wilde men daad-
1werkelijk de weg vrijmaken voor 
de creatie van een interne markt. 
Dit leidde tot het van kracht wor
den van de Europese Acte in 1987. 

■ • • ■ 

wIJzIg1ngen 
In negentig procent van de gevallen 
is in de Raad van Ministers niet 
langer eenstemmigheid vereist, maar 
slechts een gewone of gekwalifi
ceerde meerderheid. Het Europees 
Parlement mag de ontwerp-richtlijnen 
van de Commisr,ie amenderen en moet 
ten minste een advies afgeven. De 
Commissie krijgt grotere uitvoer
ingsbevoegdheden. Er zijn driehon
derd richtlijnen dooe de Commissie 
opgesteld, welke voor 31 december 
1992 gerealiseerd moeten zijn, wil 
er sprake zijn van een interne 
Europese markt. 
De wijzigingen in de besluitvorming 
die de Europese Acte heeft gein
troduceerd, hebben verregaande con
sequenties voor de ( machts- )ver
houdingen tussen de instellingen, 
zoals de Raad van Ministers, de Com
missie en het Parlement, en betn
vloeden daardoor ook de positie van 
de Tweede Kamer. 
Zolang in de Raad van Ministers im
mers de eenstemmigheidsregel nog 
gehanteerd werd, was althans de 
formele machtspositie van de Tweede 
Kamer groot. Een bewindspersoon 
kon in principe met een stemopdracht 
opgezadeld worden, en als hij of 
zij zich daaraan niet hield, kon 
hij of zij naar huis worden ge
stuurd. Dat deze situatie zich 
overigens niet vaak voordeed, neemt 
niet weg dat de mogelijkheid ertoe, 
de beleidsvrijheid van de bewinds
persoon beperkt. Tegenwoordig is 
dat dus anders. Een Nederlandse 
minister kan de facto door hemzelf 
of door het Nederlandse parlement 
ongewenste ontwikkelingen alleen 

nog maar tegenhouden, als hij ten
minste twee medestanders uit grote 
lidstaten, of meer uit kleine vindt. 
Dat kan zelfs onvoldoende zijn, wan
neer een grote meerderheid van het 
Europees Parlement het met hem on
eens is. Dan kan hij nog slechts met 
een unanieme Raad van Ministers het 
standpunt van het Europees Parlement 
wijzigen, of met steun van tenminste 
twee collega's de hele richtlijn 
torpederen. De Tweede Kamer heeft als 
zodanig navenant aan invloed verloren, 
maar waar de Tweede Kamer aan invloed 
heeft verloren, heeft het Europees 
Parlement aan invloed gewonnen. Hoe 
zit nu alles in elkaar? 
Op het terrein waar voor de Raad van 
Ministers nog eenstemmigheid vereist 
is, dient het Parlement een advies af 
te geven. Dit geeft zij in de vorm 
van amendementen op het voorstel van 
de Europese Commissie. Wanneer de 
Commissie niet bereid is de amende
menten over te nemen, dan kan het 
Parlement besluiten het advies niet 
uit te brengen en terug te verwijzen 
naar een parlementaire commissie,om 
de besluitvorming te vertragen. Groot 
bezwaar is echter, dat één lid van 
de Raad van Ministers de Commissie 
kan dwingen, haar voorstel weer te 
veranderen, ook tegen de wil van het 
Europees Parlement in. Het Euro-
pees Parlement heeft bij eenstemmig
heid dus wel invloed op de Commissie, 
maar niet op de Raad van Ministers. 

samenwerkings
procedure 
Op het grootste deel van de richt
lijnen ter verwezenlijking van de in
terne markt, is echter de zogenaamde 
Samenwerkingsprocedure van kracht. 
Deze procedure verandert met name 
de verhouding tussen Europees Parle
ment en Raad van Ministers drastisch. 
Om te beginnen introduceert de samen
werkingsprocedure besluitvorming in 
twee lezingen. In de eerste lezing 
neemt het EP amendementen op Commissie
voorstellen aan, die de Commissie 
moet overnemen en aan de raad van 
Ministers voorlegt. Deze Raad neemt 
met gekwalificeerde meerderheid een 
gemeenschappelijk standpunt over het 
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Commissie voorstel in. Wanneer het 
gemeenschappelijke standpunt van de 
Raad het EP bevredigt, dan stelt het 
EP in tweede lezing de richtlijn de
finitief vast. Wanneer het EP echter 
niet tevreden is, kan het met een ab
solute meerderheid van haar leden 
amendementen uit de eerste lezing of 
compromis�amendementen opnieuw op
voeren. Wanneer de Europese Commissie 
deze amendementen opnieuw in haar 
voorstel aan de Raad van Ministers 
overneemt, dan kan de Raad dit voor
stel nog slechts met eenstemmigheid 
pareren. Wanneer er echter een blok
kerende minderheid van tenminste drie 
leden van de Raad is die aanname van 
het gewijzigde voorstel met gekwali
ficeerde meerderheid tegenhoudt, dan 
vervalt het hele voorstel na drie 
maanden. 
Het is duidelijk dat door deze proce
dure door de· Commissie overgenomen 
amendementen van het EP veel meer 
kans maken in de Raad van Ministers. 
Daarnaast is de speelruimce van de 
Commissie tussen Parlement en Raad 
veel groter geworden. Zij kan niet 
meer door één dwarsliggend lid van de 
Raad gedwongen worden de door het EP 
voorgestelde amendementen in te trek
ken. Ook kan zij schermen met de po
sitie van het Parlement, aangezien 
het Parlement de Raad in tweede lezing 
in moeilijkheden kan brengen. 

Het is goed om op te merken, dat deze 
institutionele hervormingen betrekking 
hebben op de 300 richtlijnen, die 
nodig zijn voor de verwezenlijking 
van de interne markt in 1992. Betrek
king hebbend op onder anderen: het 
bankwezen, het verzekeringswezen, 
aandelentransacties, een liberalisatie 
van het kapitaalverkeer, technische 
harmonisatie, vennootschapsbelasting
en en indirecte belastingen. We mogen 
dus constateren dat deze richtlijnen 
gericht zijn op de economische inte
gratie. Zaken als sociale integratie 
pf milieubeleid en defensie, cultuur 
en onderwijs etcetera vallen dus nog 
onder de institutionele regeling. We 
kunnen hieruit concluderen, dat bij 
deze beleidsterreinen nauwlijks tot 
geen Europees beleid tot stand zal 
komen, gezien de remmende werking van 
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de Raad van Ministers. Op deze terrein
en is zij immers nog de meest invloed
rijke instantie. Let wel, het voeren 
van een nationaal beleid op eerder 
genoemde terreinen is wel degelijk 
mogelijk, maar kan vergaande (nade
lige) consequenties hebben. 

Elk land heeft op dit moment bijvoor
beeld zijn eigen economische bescher
mingsconstructies, die het mogelijk 
maken het bedrijfsleven binnen de deur 
te houden. Wanneer deze door econo
mische integratie vervallen, zullen 
de loon- en sociale zekerheidskosten 
een belangrijke rol gaan spelen voor 
de concurrentiepositie tussen de lid
staten. Het is niet ondenkbaar dat 
Nederland met zijn hoge loens- en 
sociale zekerheidsniveau een sterk 
verslechterde concurrentiepositie 
verkrijgt, met alle gevolgen van dien. 
Om nu te voorkomen, dat afzonderlijke 
lidstaten sociale zekerheidsstelsels 
en andere voorzieningen gaan afbreken, 
teneinde hun concurrentiepositie te 
verbeteren, moeten er Europese richt
lijnen komen voor o.m. sociaal beleid. 

duaal systeem 
Met bovenstaand verhaal hebben we 
willen aangeven, dat economische inte
gratie alleen niet zaligmakend is. 
Voor verschillende beleidsterreinen 
moet bekeken worden in hoeverre het 
noodzakelijk is, dat zij naar Europees 
niveau getild worden, inclusief de 
institutionele supra-nationalisering. 
Er moet gestreefd worden naar subsi-

_diariteit, oftewel: besluitvorming 
op het geëigende niveau. In Europees 
verband wil dat zeggen, dat op langere 
termijn gestreefd wordt naar een duaal 
politiek systeem tussen Europese 
Commissie en Europees Parlement, waar
bij de Commissie de bevoegdheden van 
de Raad van Ministers overneemt, en 
het Parlement een daad\,erkelijke mede-
wetgever wordt. •

KLACHTENBUS 

Op 28 mei  hield mr.drs.M. 
Oosting een lezing voor de B.I.L. 
over de  werkwijze en de compe7

tentie van de nationale ombuds
man,  de functie die hij sinds
oktober 198 7  vervult.

De nationale ombudsman behandelt 
klachten van burgers over de manier 
van optreden van de overheid. In prin
cipe gaat het om alle overheidsinstan
ties, maar er is sprake van een gefa
seerde a·anpak, wat inhoudt dat het op 
dit moment handelt om klachten over de 
rijksoverheid en het optreden van de 
politie. Er zijn uitzonderingen waar
bij de ombudsman geen klachten mag 
aannemen; als het gaat om klachten over 
het algemene regeringsbeleid, als er al 
een mogelijkheid voor administratieve 
beroepsgang is en als het gaar om de 
belastingrechtspraak. De ombudsman 
heeft ook een eigen keuzemarge bij de 
behandeling. Hij houdt onder andere 
rekening met de ouderdom van de klacht. 

De input bestond in 1987 uit 3000 
klachten. 1/3 van dat aantal werd niet 
aangenomen, 1/3 viel buiten de marge, 
het resterende deel leidde tot een on
derzoek. Veel van de klachten die bij 
de ombudsman worden ingediend hebben 
betrekking op traag werken en trage 
responsie van de overheid. Verder ko
men er veel klachten binnen over het 
optreden van de politie en over fin
ciële overdrachten van de overheid. De 
ombudsman oordeelt in termen van be
hoorlijkheid. Van de beginselen van 
behoorlijk bestuur speelt vooral het 
zorgvuldigheidsbeginsel een rol. 

Annelies Kakebeeke 

Oosting ziet z1Jn rapporten als advie
zen. Om de uitvoering van zijn aan
bevelingen te bewerkstelligen heeft 
hij drie peilers. Ten eerste moet de 
kwaliteit van het geleverde werk goed 
zijn, daarnaast moet de Tweede Kamer 
er aktief bij betrokken worden en ten
slotte wordt via de media een preven
tieve werking beoogd. 

De vragen die na afloop van de le� 
zing werden gesteld hadden vooral be
trekking op de bevoegdheden en de ma
te van effectiviteit van de nationale 
ombudsman. Een student vroeg zich af 
of het personalistische ambt, zoals 
Oosting het noemt, omdat ambt en 
ambtsdrager dezelfde zijn, geen popu
listisch ambt moet worden. Om meer 
bekendheid aan de ombudsman te geven 
zou je via de media een Frits Bom 
effect moeten realiseren. Oosting 
maakte duidelijk dat dit tot gevolg 
zou kunnen hebben dat er een grote toe
�ame in het aantal brieven zcu komen 
en dat kan de ombudsman niet aan. 
Bovendien· ziet hij niets in een sap
.pig programma met beklagenswaardige 
'burgers en aan de paal genagelde amb-
tenaren. Het werk van de ombudsman le
vert de beste resultaten als de over
heid de redelijkheid van de adviezen 
inziet. De betekenis van de ombudsman 
voor het functioneren van het Openbaar 
Bestuur is volgens Oosting dan ook 
vooral het geven van feedback, het di
recte contact burger-overheid wordt 
teruggekoppeld naar het leidinggevende 
niveau binnen de overheid.• 
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PUBL 

PARTNERSHIP 

PRIVATE 

door Sandra Knaps 

Publiek Private Samenwerking 
heet het in A.B.N., maar Public 
Private Partnership klinkt net 
iets professioneler en  moderner 
hetgeen ongetwijfeld een reden 
is waaro� insiders eerder ge
neigd zijn het Engelse in plaats 
van het Nederlandse woord te ge
bruiken. 
Erg verhelderend is  dit  overigens 
niet voor diegene die de  term 
voor het eerst tegenkomen. Men 
is eerder geneigd om  naar de  
betekenis te  vragen,  te  veron
derstellen dat het een vorm  van 
privatisering is, of maar een 
zo intelligent mogelijk gezicht 
te trekken! 

Het begrip wordt echter tegenwoordig 
steeds vaker in één adem genoemd met 
andere begrippen zoals zelfbeheer 
privatisering en deregulering. 
Dit artikel is een poging om public 
private partnership van zijn mystiek 
te ontdoen door een beknopte invulling 
te geven aan de inhoud en de achter
gronden ervan. 
Samenwerkingsvormen tussen overheid 
en bedrijfsleven zijn niet nieuw. De 
periode van de wederopbouw is bijvoor
beeld een tijd geweest van intensief 
samenspel tussen overheid en bedrijfs
�even. Vanaf 1970 wordt deze samenwer
king minder. Nu de politiek in de 
jaren tachtig onder invloed van de 
economische ontwikkelingen voor een 
bezuinigingsbeleid heeft gekozen ziet 
men in een intensivering van de samen
werking perspectieven om efficiënter 

JO 

projecten te realiseren door bundeling 
van specifieke know how op het gebied 
van planning, financiering en exploita
tie. 
Eén of meer overheden en één of meer 
private actoren werken aan een onder
ling overeengekomen doelstelling waar
bij elk der partijen onder behoud van 
de eigen identiteit ook de eigen doel
stellingen kan nastreven. Elke partij 
brengt middelen in en dit is tevens 
onderwerp van overeenkomst. De risico�s 
en de baten worden in overeenstemming 
daarmee verdeeld. 

In het regeerakkoord van 1986 is onder
meer opgenomen dat investeringen in 
de infrastructuur accentuering behoe
ven via herschikking van bestaande 
middelen en mogelijke private finan
ciëring. Hiervoor dienen nieuwe pu
bliek private samenwerkingsvormen te 
worden opgezet. 
De terreinen waaraan men bij de public 
private partnership formule kan denken 
zijn dan ook de infrastructuur, stede
lijke vernieuwing, huisvesting, ruim
telijke ordening, economisch beleid, 
infrastructuur en toerisme. Voorbeel
den van private actoren zijn dan pro
jectontwikkelaars, financierders en 
bouwbedrijven. 
Beide partijen kunnen in deze con
structie gebruik maken van elkaars 
deskundigheid binnen de juridische, 
financiële en organisatorische rand
voorwaarden. Deze kunnen van zeer uit
eenlopende aard zijn. Er zijn verschil
lende organisatorische constructies 
mogelijk om public private partnership 
gestalte te geven. Ze variëren in de 
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mate waarin de partijen aan elkaar ge
bonden zijn. Zo kan men bijvoorbeeld 
er voor kiezen dat de partijen enkel 
een inspanningsverplichting hebben ten 
opzichte van elkaar of men kiest voor 
een formele rechtspersoon. 
Ook voor de financieringsvorm bestaan 
legio mogelijkheden zoals garantiever
lening door de gemeente, concessie-
verlening, leasing. De keuze die men 
maakt hangt heel sterk af van de spe
cifieke situatie. 
Sinds enige tijd houdt de Raad voor 
het Binnenlands Bestuur zich met het 
verschijnsel p.p.p. bezig. Er zijn een 
drietal adviezen uitgebracht op verzoek 
van de R.B.B. waarin aandacht wordt 
besteed aan de financiële economische 
aspecten, de juridische en de politiek 
bestuurlijke factoren. 

e1rtte;1 

O□ODOO�CT;
Stille Mare 4 - 2312 DH Leiden 
telefoon 071-122114 

Koffiebar-Café-Lunchroom-Cocktailbar 

Bieren o.a. Grolsch-Westmalle-Geuzen
Hoegaarden-Kriek-Duvel 

Geopend: dinsdag t/m zaterdag 
van 10.00-20.00 

donderdag van 10.00-22.00 
maandag van 12.00-20.00 
zondag van 11. 00-18 • 00 

"ART TEA HOUSE", óók voor 
recepties, afstudeerborrels e.d. 

uur 
uur 
uur 
uur 

Door het onderzoeksbureau Moret & Lim
berg is in 1987 onderzoek gedaan naar 
ppp in de grond-, water- .en wegenbouw
sector in opdracht van het ministerie 
van VROM. Wanneer men deze rapporten 
inziet blijken er een grote hoeveel
heid succes- en faalfactoren te be
staan. Ik zal u nu niet vervelen met 
een technische uiteenzetting hiervan. 
Wanneer een p.p.p optimáal functioneert 
zal hierdoor ongetwijfeld de effecti
viteit en de efficiëncy van projecten 
worden vergroot. Het is echter beslist 
geen toverformule voor een beter 
functionerende overheid. Het vereist 
deskundig management én �en wederzijdse 
erkenning en acceptatie .van de karak
teristieken en de cultuurverschillen 

' 
; 

tussen beide partijen• 

• 

oern111en1� ............
helpt u bii uw

studie .. \ 

• Uitgezonderd: reparaties• stempels• speciale aanbiedingen en akt,ieprljzen. 

Demmenle ... dé speciaalzaak voor. 

kantoorartikelen 
schrijfwaren 
schrijfmachines 
opbergmiddelen 
kaartsystemen 

rekenmachines 
postpapier 
vulpennen 

kantoormeubelen 
tekenartikelen 

Demmenie 8_ 
Leiden 

Haarlemmerstraat 167-171 Tel. 071-141063 
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MOET KUNNEN ' 
• 

In het februari-nummer van 
'Bestuur' gaat de  eindredacteur 
van het blad,  mr.P.F. van  Oosten 
d e  Boer,  in o p  de  verloedering 
van  het Nederlandse taalgebruik. 
Aan de  hand van een aantal aar
dige voorbeelden tracht 'vOdB',  
zoals het redactioneel volstrekt 
overbodig doch zéér turbo is
ondertekend, de lezer een beeld
te geven van de, ook in  kringen
van het openbaar bestuur,  opruk
kende "taalinflatie".

Een dergelijk betoog blijft je, in 
ieder geval tijdens het lezen van het 
betreffende 'Bestuur'-nummer, bij. En 
reeds bij v�orbaat likkebaardend ga 
je vervolgens aan de slag: eens kijk
en hoe 'Bestuur' het er zelf van af
brengt. Want het is prima hoor, zo'n 
redactioneel, maar overál ligt de 
taalverloedering op de loer. Dus zal 
dat in het maandblad voor (hoe vindt 
u deze:) "overheidskunde" ook wel het
geval zal zijn, was mijn vermoeden.
En ja hoor!

Zo tovert J.B. Steverlynck in zijn 
Nieuw-Zeeland-verhaal, in datzelfde 
februari-nummer, een aantal volzinnen 
uit de hoed waarbij de tranen in de 
ogen schieten. Om een voorbeeld te �� 
geven:"Gezien het middelenbeslag door 
_de openbare sector: 25% van het G.D.P., 
was het evident dat een efficiëntere 
aanwending van deze middelen een be
langrijke impact zou hebben op de 
groei en algemene toestand van de 
economie." Enne ... "De regering is er
van overtuigd dat deze commerciële druk 
op termijn belangrijke financiële be
sparingen voor de overheid zal in
houden( ... )". Voorts heeft hij het 
over "het geven van 'incentives'" 
(wanneer zullen de aanhalingstekens 
verdwijnen?), en "responsabilisering" 
. mag dan geschikt zijn als substituut 
voor "zelfbeheer", aan degene die er 
responsabel voor is doe ik deze zomer 
niet de groeten. 

En je blijft lachen met Steverlynck. 
"De 'markt-activiteit' verwijzen naar 
de overheidsondernemingen of 'State
owned enterprises', die goederen en 
diensten leveren op commerciële basis." 
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Bas Berwers 

Dat méént hij toch niet? Of was de 
zetter toe aan een kop koffie? Komisch 
is ook: "De doorlichting is zeer gron
dig gebeurd", zeker in het licht van 
Van Oosten de Boer's constatering dat 
"gebeuren" thuishoort in de categorie 
"taalgemakzucht". Zo, mijnheer 
Steverlynck, daar kunt u het mee doen. 

Maar niet slechts Steverlynck treft 
de blaam. Het door mevrouw Wijzenbroek 
in dezelfde editie van 'Bestuur' ge
hanteerde "huns inziens" verdient mijns 
inziens ook niet echt een schoonheids
prijs. 

Lof komt toe aan Van Oosten de Boer; 
hij schenkt aandacht aan een ontwikke
ling waar niet veel mensen van wakker 
lijken te liggen. Maar het kan natuur
lijk geen kwaad tevens de hand in eigen 
boezem te steken. Getuige het vooraf
gaande laat de eindredacteur van 'Be
stuur' namelijk af e� toe een steekje 
vallen • 
-Mr.P.F. van Oosten de Boer, "Het be-

stuur en haar taal", in 'Bestuur', jrg.

7, nr. 2, februari 1988.
-Dr.J.B. Steverlynck, "Privatisering en

responsabilisering", idem.
-Mw.Mr.W.J. Wijzenbroek, "Kunnen ge
meenten zelfstandig buite?lands beleid

voeren?" idem. 

Jazzcafé tM -� 
Oude Singel 2 
Leiden 071 - 1219ï2

Elke dag live jazz 

Impresariaat - Bemiddeling voor orkesten. 

, 

LBD 88 

De Landelijke Bestuurskunde Dag ligt alweer enkele maanden 
achter ons. Toch vinden wij dit medium bij uitstek geschikt 
om de organisatoren van deze dag te complimenteren met de
onovertreffelijke presentatie van de LBD. Met veel genoegen
hebben wij dan ook enige pagina's ingeruimd voor een impressie
van het gebeuren door de  redactie. Voor een uitgebreide in
houdelijke weergave verwijzen wij naar het officiële verslag.

FILOSOFIE 
Hans Steensma 

Nieuwsgierig gemaakt door de in
leiding van filosoof Salman, bezocht 
een aanzienlijk deel van de aa,nwezigen 
op de L.B.D. de forumdiscussie over de 
filosofie van de bestuurskunde. Nieuws
gierig naar een modeverschijnsel of uit 
verlangen naar een verlossende(of: -ver
klarende, H.S.) legitimatie van het 
(be)studeren van bestuurskunde. 

Voorzitter van het forum is de heer 
Salman. Om te beginnen wil hij graag 
de reacties peilen van de overige fo
rumleden op het 'wat-en-hoe' van de 
bestuurskundige filosofie. 

Van Vught bijt de spits af met een 
onderscheid in bestuurskunde als ver
klarende empirische wetenschap en als 
prescriptieve activiteit. Enerzijds 
geeft de bestuurskunde de principes 
weer van 'waarom de dingen zijn zo-
als ze zijn', anderzijds beoogt de be
stuurskunde middels theorievorming de 
inhoud van bestuurskundig handelen vast 
te leggen. 

Met het noemen van deze algemeen we
tenschapsfilosofische uitgangspunten 
zet van Vught de toon voor het verder 
verloop van de forumdiscussie. 

Van Braam ontkent(!) vervolgens het 
bestaansrecht van de term 'bestuurs
kundige filosofie' en stelt het pro
bleem als een wetenschapsfilosofisch 
kennis-probleem. Hij maakt een onder
scheid tussen de wetenschappelijke 
activiteit van kennisverwerving en de 
niet-wetenschappelijke activiteit van 
kennistoepassing. 

Als daarop Rosenthal nog de nodige 
scepsis toont en waarschuwt voor filo
sofisch ! 'navelstaren' vervliegt elke 
hoop op een zuiver filosofisch dispuut. 
De vraag is waarom nu juist 
Salman niet de gelegenheid krijgt zijn 
heldere inleiding toe te lichten. Op 
het verkeerde been gezet door van Braam 
c.s. volstaat tenslotte in eerste ter
mijn de bestuurskundig filosoof (n.b.)
Rutgers met (slechts) een onderscheid
tussen kennisintegratie en kennis
toepassing.

Welnu, een vriendelijk grijnzende 
voorzitter stelt genoegzaam vast dat 
zijn eerste vraag alvast niet geheel 
begrepen is. Zo gaat dat nu eenmaal in 
forumdiscussies zonder strenge sturing. 
Gelukkig staan er stellingen op papier. 
Deze zouden de discussie in de goede 
richting kunnen sturen. Helaas moedigt 
de eerste stelling niet aan om het over 
bestuurskundige filosofie te hebben. 
Daarom blijft de discussie steken in 
uiteenzettingen over de algemene theo
retische uitgangspunten. Is dat nu 
bestuurskundige filosofie? 
"De waarheid an sich bestaat niet", 
Rutgers. 
"Wie heeft de wijsheid in pacht?", 
Rosenthal . 
"De werkelijkheid is niet te vatten", 
van Braam. 

Bevreesd om studentonvriendelijk te 
hoog te grijpen dreigt de discussie te 
verzanden in het verkondigen van weten
schapsfilosofische waarheden als een 
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koe; om met een wakkerhoudende metafoor 
uit het dierenrijk van van Vught te 
schrijven. 

De participatte vanuit de zaal blijft 
beperkt tot een paar aanvullende op
merkingen van (hoe-kan-het-ook-anders) 
wetenschapsfilosoof Koningsveld en een 
aantal kritische opmerkingen van AIO's 
en medewerkers. 

De discussie over kennistoepassing 
ontlokt aan Rosenthal de moraliserende 
opmerking dat 'ervaring en stage belang
rijk zijn'. 

Welnu een schrijnender tegenstelling 
tussen de post-modernistische visie van 
Habermas en de levensfilosofie van 
Hosenthal laat zich niet bedenken. 
Aldus de 'Entzäuberung' van een te hoog 
gespannen verwachting• 

JNFOR.MATISERING 
Lenneke Post 

Als laatste onderwerp in het ochtend
programma kwam informatisering aan bod. 
Volgens de inleider tevens het meest 
saaie:"Want laten we wel wezen: over 
informatisering bij de overheid valt 
niets enerverends te melden." 

De heer Overkleeft, hoofdredacteur 
van Kantoor en Efficiëncy en auteur 
van verschillende boeken op gebied van 
de informatietechnologie compenseerde 
dit echter door zijn inleiding in brief
vorm te gieten. Zijh journalistieke 
achtergrond uitbuitend maakte hij ge
bruik van dit, naar zijn eigen zeggen, 
"bij lange na niet overtroffen infor
matiemedium." 

Naar zijn mening zijn de debacles op 
het vlak van de automatisering bij de 
overheid niet te wijten aan slecht be
leid of slecht management. Het probleem 
zit hem in het technologisch aspect van 
de informatisering; er is sprake van 
schaarste, schaarste aan vakbekwaamheid 
en schaarste aan bouwcapaciteit. Infor
matisering is een ondermaatse onvolwas-

. sen techniek, die voor volwassen zaken 
wordt gebruikt. 

De forumdiscussie 's middags spitste 
zich verder toe op de relatie tussen de 
organisatiestructuur en cultuur van de 
overheid enerzijds, en informatisering 
anderzijds. Het forum bestond uit men-
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sen die vanuit verschillende invals
hoeken met informatisering bij de over
heid te maken hadden. 

De heer Tas, voormalig topambtenaar 
en nu geswitched naar het bedrijfsleven, 
deelde Overkleefts visie van die mor
gen niet. Het feit dat informatisering 
bij de overheid langzamer gaat dan bij 
het bedrijfsleven komt volgens hem door
dat politici anders managen dan in par
ticuliere ondernemingen. Zij zijn niet 
geinteresseerd in de organisatie, maar 
in politiek scoren. 

De heer Spits (systeembouw I.B.M.) 
benadrukte ook het verschil tussen 
overheid en bedrijfsleven, maar dan met 
betrekking tot de duidelijkheid van 
doelstellingen. De politieke achtergrond 
noopt de overheid de doelstellingen en 
besluitvorming vaag en onduidelijk te 
houden. Automatisering echter, heeft 
behoefte aan duidelijkheid. 

De heer Frissen, wetenschappelijk me
dewerker aan de Katholieke Universiteit 
Brabant, was de mening toegedaan dat 
automatisering het bureaucratisch ele
ment bij de overheid versterkt. Auto
matisering wordt namelijk gekenmerkt 
door monorationaliteit, gericht op 
4niformiteit en standaardisatie. De over
heid echter kent multirationaliteit; er 
spelen vele belangen op politiek, 
sociaal en juridisch niveau. 

Het forum zocht de oplossingen voor 
al deze problemen in vroegtijdige samen
werkingsverbanden tussen overheid en 
het bedrijfsleven, en door het vormen 
van contra-expertise die de grip van de 
overheid op het informatiseren moet ver
groten. 

We wachten af. Tot nu toe heeft Over
kleeft gelijk; de brief is een bij lan
ge na niet overtroffen informatiemedium• 

VR.flUWEN 
Annelies Kakebeeke 

De inleidende spreekster voor het 
onderdeel Vrouwen in het Openbaar 
Bestuur was mevrouw mr.C.H.S. Evenhuis, 
sinds 1981 lid van de Emancipatieraad. 
Zij vroeg zich af wat de oorzaak is 
van de trage emancipatie, ondanks het 
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bestaande beleid. Volgens Evenhuis,, 
heeft het twee oorzaken. Allereerst 
zijn er relatief weinig vrouwen werk
zaam in het Openbaar Bestuur. Ten 
tweede is de redenering, dat meer 
vrouwen in het Openbaar Bestuur auto
matisch inhoudt dat er beter beleid 
voor vrouwen komt, te simplistisch. 
Aan vrouwen op hoge functies worden 
extra eisen gesteld, waardoor ze niet 
veel kunnen doen aan specifiek emanci
patiebeleid. 

Evenhuis signaleerde ook enkele po
sitieve ontwikkelingen, zoals de op
komst van vrouwennetwerken, waaruit 
blijkt dat het vermogen van vrouwen 
om een vuist te vormen, onderschat 
wordt. Om het emancipatiebeleid te 
verbeteren stelde zij tenslotte voor 
het facetbeleid af te schaffen, ten 
gunste van een specifiek emancipatie
beleid en meer waarde te hechten aan 
de inbreng van emancipatiedeskundig
heid. 

s'Middags werd er aan de hand van 
stellingen gediscussieerd door een 
forum waarin zitting hadden: mevrouw 
prof.dr.J. Outshoorn(voorzitter), 
mevrouw H.C.M. van Dongen-van der 
Linden, mevrouw P. Hense-Kok, drs . 
D. Scheele en mevrouw mr. P.G.H.
Westerhof. De premisse, die in de 
congresbundel uitgebreid werd onder
bouwd, was dat het goed is om meer 
vrouwen in het Openbaar Bestuur te 
hebben. Alle forumleden ondersteunden 

Twee hoofdthema's kwamen in de stel
lingen naar voren. Ten eerste, wat doe 
je met positieve akties en ten tweede, 
wat voor een rol spelen vrouwen, die 
nu op hoge functies zitten, bij de 
·rnrbetering van de maatschappelijke
positie van andere vrouwen. Bij po
sitieve akties gaat het erom dat
vrouwelijke kandidaten, die over vol
doende kwaliteiten beschikken voor
een functie, aangenomen worden ... 

Vrouwen d,ie een hoge functie bekleden 
worden zwaarder beoordeeld dan mannen 
op eenzelfde functie, had Evenhuis 
s'ochtends gesteld. Moeten die vrouwen 
ook extra nadruk leggen op het emanci
patiebeleid? De forumleden vonden dat 
vrouwen vooral hun functie goed moet
en vervuilen en dat ze daarnaast accen
ten kunnen leggen op emancipatiezaken. 
Toch een dubbele taak! 

Over het algemeen was er consensus 
binnen het forum over de manier waarop 
het doel, meer vrouwen in het Openbaar 
Bestuur, bereikt kan worden. Dat er op 
dit terrein nog genoeg werk te verrich
ten valt blijkt uit een opmerking van 
Westerhof dat in de fora over zelfbe
heer, over informatisering en over 
bestuurskundige filosofie geen vrouwen 
zaten• 
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ZELFBEHEER 
Joris Jurriens en Sandra Knaps 

Tjeenk Willink opende het ochtend
gedeelte met de constatering dat het 
functioneren van de overheid duidelijk 
gebreken vertoont, wat met name in tij
den van bezuinigingen voelbaar is. Er 
heerst een gevoel bij ambtenaren in 
lijnfuncties dat ze zelf, met meer 
vrijheid, betere beleidsmakers zijn. 
Zelfbeheer verwoordt dat gevoel! 

In de hiërchische structuur onder
vindt men onvoldoende profijt van de 
creativiteit op laag niveau. 

Zelfbeheer is het beheer in handen 
geven van de beleidsambtenaren zelf, 
het de facto erkennen dat beleid van 
onderop komt. Zelfbeheer kan leiden 
tot zelfbestuur, wat het accent legt 
op horizontale verhoudingen en daarmee 
een stap verder gaat dan zelfbeheer. 

De eigen identiteit van de overheid 
wordt sterk verwaarloosd. Zo is de be
tekenis van het primaat van de politiek 
niet helder. In hoeverre hebben minis
ters en parlementariërs het nog voor 
het zeggen? En aan welke normen hebben 
bestuurders zich bij het uitoefenen van 
publieke handelingen te houden. In 
arrenmoede worden bedrijfsmatig prag
matisme en oppurtunisme tot waarden 
verheven. Ook kan bekeken worden hoe 
de afstand tot de burger kan worden 
verkleind. Men moet de buitenwereld 
meer in het publieke betrekken. 

Het bestaande stelsel werkte niet 
meer en het falen van zelfbeheer is te 
wijten aan de pogingen om zelfbeheer 
in dit stelsel te persen. Er is een 
gebrek aan inzicht wat de overheid nu 
werkelijk is en doet. In samenspel met 
de politiek moeten ambtenaren daar 
achter zien te komen. De vraag is al
leen of we willen veranderen ••• 

Zelfbeheer was een druk bezocht thema 
tijdens het middagprogramma. Het forum 
vond plaats in de sfeervolle grote 
collegezaal van het Kamerlingh Onnes 
Laboratorium, de mooiste collegezaal 
van Leiden, de ruimte waarin Einstein 
ooit nog eens college gaf en waar 
Leiden trots op is. 

De keuze van de forumleden was veel-
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belovend en de discus2iestellingen wa
ren inhoudelijk goed voorbereid. 

Maar is het u ook opgevallen dat de 
heren niet met elkaar konden discus
siëren?.Regelmatig werd er door de 
voorzitter gé�raagd of ��n van de fo
rumleden wilde reageren op iets wat 
een ander forumlid had verteld of om 
een vraag uit de zaal te beantwoorden. 
De persoon in kwestie reageerde hier 
dan wel op, maar nam rustig de tijd om 
een betoog te houden c. ·,,-er' · ':!ts dat 
uitermate interessant was, maar beslist 
geen reactie_ op de zojuist gestelde 
vraag of het voorafgaande betoog. 

Ook Prof. Dr. Kastelein onderkende 
dit probleem. Bij het laatste rondje 
haalde Kastelein verwilderd de zaal 
inkijkend zijn schouders op en 
zei:"Sorry ik weet echt niet meer waar 
dit over gaat!"• 

een stukje Belglê 
In het hart van Lelden. 

Lokhorststraat 19, Lelden 
Tel. 071 - 131186 

DE GESCHIEDENIS VAN ALGEMENE ZAKEN 

"DAAR ZIT FOCK NATUURLIJK ACH TER" 

Gedenkboeken z1.Jn meestal de moei.,. 
te van het lezen niet waard. Het 
zijn dikwijls stroperige teksten die 
door een of andere serviele weten
schapper zijn geschreven. Over de 
organisatie of de persoon in kwest{e 
niets dan goeds. 

Het gedenkboek dat is uitgegeven 
ter gelegenheid van het vijftig ja
rig bestaan van het ministerie van 
Algemene Zaken vormt hierop een gun
stige uitzondering. Albeda merkt als 
voorzitter van de Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid (WRR) 
in het voorwoord terecht op dat "het 
boek niet is opgezet vanuit de pre
tentie van een klassiek gedenkboek 
( •.• ). De samenstellers hebben ge
tracht zowel lofredes, als -tegen
woordig in zwang zijnde- 'zelfevalu
aties' te vermijden." Door het aan
trekken van een groot aantal auteurs 
zijn de samenstellers er naar mijn 
mening in geslaagd een eenzijdig 
beeld te voorkomen. 

In het boek staat de vraag centraal 
welke rol het ministerie van Algemene 
Zaken de laatste vijftig jaar bij de 
coördinatie van het beleid heeft ge
speeld. Daarbij wordt aandacht ge
schonken aan het optreden van ver
schillende minister-presidenten. Het 
boek bestaat uit drie delen. Het eer
ste deelhandelt over staatsrechte
lijke, historische, rechtsvergelij
kende en sociaal-wetenschappelijke 
aspecten van het onderwerp. In het 
tweede deel wordt aandacht geschonken 
aan diverse aspecten van de coör
dinatieproblematiek. Het derde deel 
laat de plaats van Algemene Zaken 
zien door de ogen van direct betrok
kenen. Het geeft een beeld aan de _ 

Jouke de Vries 

hand van interviews met personen die 
in verschillende hoedanigheden aan 
het ministerie van Algemene Zaken 
verbonden zijn geweest. De interviews 
werden afgenomen door de journalist 
Willem Breedveld van het dagblad 
Trouw. Breedveld intèrviewde de poli
tici Zijlstra, De Jong en Den Uyl en 

·twee oud-secretarissen generaal Fock
en Ringnalda. Bovendien zijn vraag
gesprekken gehouden met Middelburg
(secretaris van de ministerraad),
Kremers (de eerste voorzitter van de
WRR) en Van der Wiel, oud-chef voor
lichtingsdienst van Algemene Zaken. De
interviews met de ambtenaren van het
ministerie van Algemene iak,n trokkèn
mijn aandacht omdat zij de lezer een
blik gunnen in de ambtelijke keuken.
Breedveld heeft daarbij een scherp

· oog voor politiek-ambtelijke verhou
dingen. Prachtig is het interview met
Fock die zichzelf typeert als een
achteruitstrevende conservatief. Fock
wordt weergegeven als een weinig ge
polijst ambtenaar die minister-presi
denten sterk bernvloedde. Wanneer de
zwakke minister-president De Quay
(zijn· gezag was aangetast door op
richting van de Nederlandse Unie tij
dens WO Il) zo nu en dan een voorstel
deed verzuchtten de andere ministers
vaak: "Daar zit Fock natuurlijk ach
ter."

Boeiend is ook het interview met J.
Middelburg die vele jaren secretaris
van de ministerraad was. Omdat de no
tulen van de minsterraad 25 jaar lang
niet openbaar zijn noemt Breedveld
hem de geheimschrijver. Zo nu en dan
licht Middelbug echter een tipje van
de sluier op. Zijn opmerkingen over
de eerder genoemde De Quay zijn dode-
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lijk. "Premier De Quay? Dat was een 
goede voorzitter van de ministerraad.
Hij was echter geen sterke minister
president. Zijn optreden in de Tweede
Kamer was niks. Zijn ambtenaren moes
ten letterlijk alles voorbereiden. 
Hij las bovendien zijn stukken slecht.
Hij had de gewoonte zinnen met een 
potlood te onderstrepen. Niet een zin,
maar alle zinnen, zodat die streep
jeszetterij geen enkele zin had, be
halve dat wij konden zien tot hoe ver
hij gelezen had. Na drie pagina's had
hii het meestal wel gezien. Toch
heeft hij twee grote
daden op zijn naam staan. De Quay
maakte een einde aan de Nieuw-Guinea
kwestie. In Indonesië had hij een 
broer zitten die missionaris was. Hij
werd ook gesteund door de jonge KVP
ministers Cals en Klompé, in de wan
deling altijd Ot en Sien genoemd. Zijn
tweede grote daad was om niet meer te-
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rug te keren in de politiek. Zoiets in 
te kunnen zien en daaraan ook de 
consequenties te verbinden, dat ge
tuigt van grootheid." 

Interviewers wordt wel eens verwe
ten dat ze niet meer zijn dan intel
ligente buiksprekers. Zij schrijven 
de mening van bepaalde personen op 
zonder daar zelf iets aan toe te voe
gen. Toch blijft het een kunst per
sonen die door ervaring op hun qui
vive zijn bepaalde uitspraken te ont
lokken. Met name ambtenaren die mi
nisters vaak getrouwe zijn tot in den 
dood• 

WRR, 1987, "Voor de eenheid van be
leid. Beschouwingen ter gelegenheid 
van vijftig  jaar ministerie van Al 
gemene Zaken", Staatsuitgeverij, Den 
Haag. 

Bij IJssalon-Pizzeria 

"ltalia" 
kunt u niet alleen 15 soorten lekker 
ijs k�gen,maar ook20soorten 
overheerlijke pizza's 

Uw pizza afhalen kost per stuk f 8,00 
Bij ons opeten kan natuurlijk ook. 
Per stuk vanaf f 8,00 

Lange Mare 112, leiden, tel. 071-143579 

arrivederci 

VERANDERINGEN 

Harry Leeuw 
IN HET VIZIER 

Via het maandblad 'Bestuur voor 
overheidskunde' werd mijn aan-
dacht gevestigd op een lezin
gencyclus die georganiseerd 
werd door de Adviescommissie 
Rijksdienst (ARD) en het Rijks
Opleidingsinstituut (ROI). Deze 
lezingen worden een aantal ma
len per jaar onder auspiciën� 
van de ARD georganiseerd en 
zijn gewijd aan de cohcrete er
varingen van managers bij de 
overheid met het doorvoeren van 
veranderingen. De keuze van dit 
thema is bepaald door de ge
dachte dat in de komende jaren 
veel leidinggevende overheids
functionarissen - en hun mede
werkers - zich voor de noodzaak 
van veranderingen zien ge
plaatst. De ARD-lezingen zijn 
een mogekijkheid kennis te ne
men van ervaringen die anderen 
hiermee al hebben opgedaan. 

In de voorgaande lezingen is 
o.a. gesproken over de overgang
naar een commerciële bedrijfs
voering bij de Hoofddirectie
Telecommunicatie van de PTT,
over de fusie van een aantal
rijksinstituten tot het tegen
woordige Rijksinstituut voor de
Milieuhygiëne, RIVM (waarbij
tevens de ontwikkeling van een
klantgericht instituutsbeleid
aan de orde kwam); Dr. P. Win
semius sprak over het tot stand
brengen van veranderingen in de
overheid en de verzelfstandi
ging van het directoraat-gene
raal voor de Arbeidsvoorziening
tot een Centraal Bureau voor de
Arbeidsvoorziening (CBA).

De voorzitter van de ARD is 
Ir. P.C. de Man, voormalig se
cretaris-generaal van het mi
nisterie van Verkeer en Water-

staat; thans vervult hij deze 
zelfde functie op het ministe
rie van Defensie. De lezingen 
worden echter voorgezeten door 
Marijn de Koning. De ARD-lezin
gen worden 's avonds in de Pul
chri Studio, Lange Voorhout 15 

te 's-Gravenhage gehouden. 

Ik heb een ruim aantal lezin
gen gevolgd en ik moet zeggen 
dat ze mij alle bijzonder ge
boeid hebben. Het is zeer in
teressant om de ervaringen te 
horen van (top)ambtenaren over 
concrete veranderingen bij de 
overheid. De avonden worden al-· 
tijd goed bezocht door veel 
amtenaren van alle ministeries, 
maar ook door ambtenaren van 
de Algemene Rekenkamer, leden 
der Staten-Generaal, ministers 
en staatssecretarissen. 

De lezingen, die om 19.30 uur 
aanvangen worden na een koffie
pauze gevolgd door een discus
sie waar de gemoederen soms 
flink zijn opgelopen. De dis
cussies worden rond 22.00 uur 
beëindigd, waarna onderlinge 
gesprekken kunnen worden voort
gezet in de Sociëteit van de 
Pulchri Studio. Iedereen heeft 
zo de mogelijkheid om al dan 
niet i� een informele sfeer 
contact te zoeken met ambtena
ren en politici. Met name dit 
laatste heb ik als uitermate 
boeiend ervaren, aangezien ik 
op deze wijze een leuke blik 
kon werpen in de politieke en 
ambtelijke keuken. 

Belangstellenden voor deze 
ARD-lezingen kunnen contact op
nemen .met Rijks Opleidingsin
stituut, postbus 20011, 2500 EA 
's-Gravenhage 
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In onderstaand artikel behandel ik 
een concreet veranderingsproces bij 
de overheid, n.l. de recent doorge
voerde fusie van drie rijksinstitu
ten tot het tegenwoordige Rijksin
stituut voor Volksgezondheid en Mil
ieuhygiëne, RIVM. Sprekers tijdens de 
bijeenkomsten over dit onderwerp wa
ren: 
1. Ir. Drs. R.B.J.C. van Noort. Hij
is in de afgelopen vier jaar achter
eenvolgens vanuit drie functies bij
deze fusie betrokken geweest: pl.v.
secretaris-generaal van het voormali
ge ministerie van Volksgezondheid en
Milieuhygiëne, pl.v. secretaris-gene
raal van het ministerie van WVC, en
thans directeur-gneraal van het RIVM;
2. Dr. Ir. B.C.J. Zoeteman, directeur
Sector Chemie en Fysica van het RIVM,
was achtereenvolgens werkzaam als on
derzoeker bij het Rijksinstituut voor
Drinkwatervoorziening (RID) en als
directeur bij het directoraat-gene
raal voor Milieuhygiëne.

Onder het voormalig ministerie van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne res
sorteerden drie onderzoeksinstituten, 
te weten het Rijksinstituut voor de 
V�lksgezondheid (RIV), het Rijksin
stituut voor Drinkwatervoorziening 
(RID) en het istituut voor Afval
stoffenonderzoek (IVA). Het RID en 
IVA waren onderdeel van het directo
raat-generaal voor de Milieuhygiëne. 
Het RIV functioneerde als zelfstandig 
1irectoraat-generaal. 

Al voor de beslissing tot opheffing 
van hat ministerie van Volksgezondheid 
en Milieuhygiëne bestonden er plannen 
om tot een fusie van RIV, RID en IVA 
te komen. Achtergrond hierbij was de 
geconstateerde noodzaak de doelmatig
heid van het onderzoekssysteem te 
vergroten. Onderzoek op het gebied 
van de gezondheidsbescherming van de 
milieuhygiëne begonnen steeds meer in 
elkaar over te lopen. Milieuproblemen 
·bleken steeds meer multidisciplinair
en overgaand in gezondheidsbescher
ming. Een van de meest recente voor
heelden hiervan is de radioactieve
besmetting ten gevolge van het reac
torongeval in Tsjernobyl. De besmet
ting van het fysieke milieu (lucht,
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bodem,oppervlaktewater) leidde via 
voedsel naar de mens. 

De opheffing van het ministerie van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne, 
eind 1982, noodzaakte de vraag onder 
ogen te zien of ondanks de splitsing 
van .Volksgezondheid (samengevoegd met 
CRM tot WVC) en Milieuhygiëne (samen
gevoegd met VRO tot VROM), het onder
zoek van RIV, RID en IVA samengevoegd 
zou moeten worden in het RIVM. Een 
speciaal ingestelde projectgroep kwam 
in 1983 terzake tot een positief ad
vies. De aangebrachte beleissplitsing 
versterkte juist de noodzaak van een 
fusie. Dit om ervoor zorg te dragen 
dat het in elkaar overlopende beleid 
op het gebied van de gezondheidsbe
scherming en de milieuhygiëne vanuit 
een benadering onderbouwd zou worden. 

Per 1 januari 1984 werden de afzon
derlijke instituten samengevoegd met 
als vestigingsplaats Bilthoven. Dit 
leidde tot verplaatsing van RID 
(Leidschendam) en IVA (Amersfoort). 
In een convenant zijn de bestuurlijke 
afspraken en de gezamelijke verant
woordelijkheden van WVC en VROM t.a.v. 
het RIVM vastgelegd. De gekozen be
stuursvorm 'rijksdienst, onderdeel 
van WVC, werkend voor meerdere depar
tementen', heeft de afgelopen jaren 
zijn doelmatigheid bewezen. Door 
sterkere nadruk op meerjaren-activi
teiten en programmering heeft boven
dien een betere afstemming plaats
gevonden op het beleid. 

Voor wat de positie van het RIVM 
betreft in het Nederlandse onder
zoekssysteem kan het volgende wor
den gezegd. Het Centraal Laborato
rium, de voorloper van het RIVM, is 
in 1909 opgericht als een laboratori
umorganisatie ten dienste van het 
Staatstoezicht op de Volksgezondheid 
(Gezondheidswet 1901) en ter onder
steuning van het beleid op het ge
bied van de gezondheidsbescherming 
en de milieuhygiëne. Vanuit deze 
taakstelling werkt het RIVM voor de 
rijksoverheid. Naast produktietaken 
op het gebied van vaccins (Rijks- en 
Militair vaccinatieprogramma) en re
ferentie-materialen in verband met de 
opsporing, bestrijding en preventie 
van besmettelijke ziekten fungeert 
het RIVM als referentie-instituut 

t.b.v. het vaststellen en handhaven
van biologische standaarden e11 110r
men. Het RIVM heeft in dit ver�a�G
een groot aantal in wetgeving vastge
legde taken.

Het RIVM beheert een aantal lande
lijke milieumeetnetten op het gebied 
van drinkwater, luchtverontreiniging� 
grondwaterkwaliteit en in de toekomst 
bodemkwaliteit en radioactiviteit. 
Het RIVM coördineert tevens een aan
tal onderzoeksprogramma's zoals AIDS
onderzoek en verzuringsonderzoek. 
Vanuit opgestelde onderzoeksprogram
ma's worden de activiteiten van on
derzoeksinstituten op elkaar afge
stemd. Als voorbeeld kan worden ge
noemd de Coördinatiecommissie Metin
gen van Radioactiviteit en Xenobio
tische stoffen (CCRX) die tot taat 
heeft de ministers van VROM, V&W, 
LaVi, SoZaWe en WVC te adviseren om
trent de maatregelen van een doelma
tige bewaking van de radioactiviteit 
en van de aanwezigheid van nader aan
te wijzen xenobiotische stoffen in 
het biologisch milieu, alsmede om
trent de daartoe vereist coördinatie 
van werkzaamheden der onder hun minis
teries ressorterende diensten en in-
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stituten. De directeur-generaal van 
het RIVM is voorzitter van de CCRX. 

Naast de problemen rond de fusie 
van drie onderzoeksinstituten met 
volstrekt eigen en van elkaar ver
schillende culturen, kreeg tegelij
kertijd het RIVM te maken met de 
noodzakelijke verhuizing van de ves
tigingen te Leidschemdam en Amers
foort naar Bilthoven, de operatie 
'doelmatigheidsverbetering weten
schappelijk onderzoek' en de 4 x 2%
personeelsafslanking met als speci
fiek probleem dat het RIVM voor ca. 
50% in eigen inkomsten voorziet. 
Naast personeelsreductie als onder
deel van een streven naar een inkrim
pende overheid heeft het RIVM te ma
ken met toegenomen taken op het ge
bied van bijvoorbeeld AIDS-onderzoek, 
inzetbaarheid bij milieucalamiteiten 
(Tsjernobyl), milieumonitoring en be
oordeling van geneesmiddelen. Ook 
zelfbeheer kwam in discussie. 

Voor wat de inhoudelijke kant van 
de werkzaamheden van het RIVM betreft 
is het fusieproces benut om tot een 
optimale afstemming en integratie te 
komen van onderzoek en beleid. 

� lf l IJ_, Il/IJ JIJ 
AUTO- EN TRUCK 

VERHUUR 

Leiden D 071-125709-153627 
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HET ROER MAG OM 

"Is dit universitair nivo?" 
riepen enkele eerstejaars op de  
LBD me toe:  "Boekjes bestuderen, 
dat wil zeggen de daarin voorko
mende rijtjes en  definities er in 
stampen, de keurig netjes gedic
teerde collegeaantekeningen van 
buiten leren, het zo opgebouwde 
bestand afdraaien tijdens de ten
tamens en vervolgens, hup, naar 
het tweede jaar? Het  lijkt hier 
wel middelbare school!" Ook onder 
oudere jaars vallen kreten als
"Wat  leer ik hier nu eigenlijk?"
en "Wat  heeft het allemaal voor
zin?" te beluisteren. Ook daar
vragen sommigen zich af of  dit nu
universiteit, of dit nu weten
schap is. Door van tijd tot tijd 
braaf op  de  (vaak massale) tenta
mens het gevraagde neer te  pennen 
ben je na vier jaar doctorandus 
i n  de bestuurskunde terwijl je 
het gevoel hebt dat je daar toch 
maar heel weinig zinnigs over 
weet te  vertellen. Veel studenten 
voelen zich daar niet helemaal 
gelukkig bij, zij willen meer! 

Ik wil in het navolgend e een 
poging doen dat 'meer' een beetje 
inhoud te geven. 

papers 

Ik geloof niet dat het zinvol is om 
derde- en vierdejaars studenten nog 
boeken te laten bestuderen en daarover 
massaal schriftelijke tentamens af te 
nemen: De stof wordt slechts voor één 
moment, het tentamen, opgenomen, daar 
wordt het er in enkele uren uitgebraakt 
om vervolgens vergeten te worden. Het 
:is zo passief. 
Ik stel voor om de stof te laten bestu
deren middels het laten schrijven van 
papers daarover. Ouderejaars zouden 
per jaar in plaats van tentamens zo'n 
15 à 20 papers dienen te schrijven. 
Daar is veel voor te zeggen: 
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Henk Roosink 

- Het betekent een actief met de stof
bezig zijn, er dient mee gewerkt te
worden, waardoor het bestudeerde beter
bij blijft.
- Het dwingt om over het bestudeerde na
te denken en gedachten daarover te vor
men.
- Studenten leren een stuk met een kop
en een staart te schrijven, daarin te
redeneren en te argumenteren.
- Studenten die hun creativiteit op de
tentamens niet kwijt kunnen, krijgen
middels papers wel de kans te laten
zien wat ze in huis hebben.
- Docenten krijgen de mogelijkheid de
studenten beter te leren kennen en te
beoordelen welke studenten nu werke
lijk goed zijn.
- Het betekent een stuk persoonlijk
contact tussen student en docent c.q.
professor. Vereiste is uiteraard een
goede begeleiding en werkelijke inte
resse van de laatsten in datgene waar
de student mee bezig is. Alleen dan
krijgen docenten de kans om de studen
ten die er lol aan hebben met weten
schap bezig te zijn te stimuleren en
een stukje van hun wetenschappelijke
bevlogenheid -indien aanwezig- over
te brengen.
-· Misschien dat er zo meer studenten
van overtuigd worden dat wetenschap
best heel leuk en interessant kan zijn
en dat ze gaan voelen voor een eigen
tweede fase onderzoek •1 

Hier staat tegenover dat zowel studen
ten als docenten harder zullen moeten
werken. Overigens wel op een andere
manier. Misschien ook zullen meer stu
denten afhaken. Naar mijn mening wordt
hier echter de kwaliteit en status
van de universiteit echt niet mee ge
schaad.

1 iteratuur 

Op de universiteit gaat het -in de 
woorden van prof. ir. Vugter, oud rec
tor magnificus van de Universiteit 

Twente2-ook om persoonlij�e groei, om 
zelfvorming naar wetenschappelijke en 
maatschappelijke volwassenheid. 
Een academicus dient naast een vakma
tige ook een reflexief-kritische com
petentie te ontwikkelen, aldus Herman 
Koningsveld, docent filosofie aan de 
Landbouwuniversiteit Wageningen.3 

Ik geloof niet dat het passief laten· 
bestuderen van allerlei bestuurskun
dige hand- en leerboeken daar veel aan 
bijdraagt. Dergelijke boeken zijn nut
tig in de eerste leerjaren, maar bij 
wetenschappelijk bezig zijn denk ik 
aan diepgang, aan een intensieve en 
uitgebriede kennismaking met de nieuw
ste ideeën en trends binnen de maat
schappij en het managementdenken daar
over, aan het lezen van de grote 
schrijvers en aan het bestuderen van 
actuele problemen. 
Als JBW-er moet ik in mijn derde en 
vierde jaar nog de boeken van Robbins, 
Hogwood & Gunn, Hopgerwerf en, 
Van Braam bestuderen; en dat bevredigt 
niet. 
Ik zie boeken verschijnen die heel in
teressant voor bestuurskundigen zouden 
kunnen zijn, maar waar ik tijdens de 
studie niets over hoor. 
Zou het niet mogelijk zijn verslagen 
van receute management-congressen of 
de rapporten van vooraanstaande advies� 
buro's met betrekking tot een bestuur
lijk probleem aan de stof toe te voe
gen, zodat we wetenschap ook in haar 
praktische toepassing kunnen zien. Ook 
docenten die zelf in de praktijk van 
het management bezig zijn geweest , 
zouden de stof meer beeldend kunnen 
overbrengen dan nu het geval is. Grote 
delen van de stof zijn nu saai omdat 
de student zich nauwelijks iets voor 
kan stellen bij allerlei termen en 
uitspraken. 
Waarom zou prof. Dekker zo'n succes 
heqben met zijn college? Ik denk omdat 
hij niet alleen de grote ideeën noemt, 
maar ze tegen een brede -uiterst actu
ele- achtergrond heel aansprekend weet 
te brengen. Hij redeneert vaak vanuit 
een razendsnel veranderende wereld en 
maakt van daaruit de noodzaak tot be
stuurlijke veranderingen heel aanneme
lijk. En dat doen ook -absoluut niet 
saaie- auteurs als Toffler en Drucker 
die voor zijn college gelezen moeten 
worden. 

organisatie 

Prof. Rosenthal stelde onlangs dat 
er ook rivaliteit onder ambtenaren is, 
maar dat het alleen de kunst is die 
produktief te maken. 
Waarom wordt de onderlinge concurren
tie, zowel tussen docenten als tussen 
studenten niet een beetje gestimuleerd? 
wat de docenten betreft: geef hun de 
kans zich te profileren. Eventueel sa
,nen met grotere keuzemogelijkheden 
voor studenten inzake het onderwijs
;rogramma, zou een soort 'slag om de 
studenten' kunnen worden gestimuleerd. 
Studenten zouden voor de meest dure 
(meest arbeidsintensieve en begelei
dingstijd vragende) colleges geselec
teerd kunnen worden op basis van stu
dieresultaten. Ook daar zou rivaliteit 
productief kunnen worden gemaakt. 

Bij bestuurskundigen gaat het om 
toekomstige vormgevers van het open
baar bestuur. Het management daarvan 
vraagt in deze 'turbulente tijden' om 
kwaliteit,om visie, om mensen die zich 
niet binnen de kortste keren door de 
gevestigde (ambtelijke) orde omver 
laten praten en zich daaraan gaan con
formeren. 
De universiteit dient die te leveren, 
maar een universitaire opleiding die 
verwordt tot een soort HBO of veredel
de middelbare school, over het nivo 
waarvan meewarrig wordt gefluisterd, 
is daartoe niet in staat. 
Dat geldgebrek vanwege bezuinigingen 
alleen de oorzaak van het verval is, 
wil er bij mij niet in. 
Wat mij betreft mag het roer om • 

1\Joten. 
1. Het voorgaande heb ik grotendeels
van prof. C. Schuyt tijdens een van
zijn colleges.
2. In Elseviers Magazine van 29 novem
ber 1986. 
3. In· de Volkskrant van 15 oktober
1986.
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COLUMN het IS

Het is mij opgevallen, 
dat het collegejaar 1 87/ 1 88 weer ten 
einde loopt.Op het moment van schrijven 
schijnt de zon en de temperatuur is 
aangenaam. De tentamens liggen achter 
de rug.De zomer 10kt en lonkt.Kortom, 
ik verkeer in een milde stemming. 
U zult daarom in deze column tevergeefs 
naar kritische opmerkingen zoeken. 
Hoewel, ik heb me in de afgelopen 
maanden over een aantal zaken hogelijk 
verbaasd. Zo heeft de variantenvoor
lichting aan de D1-studenten danig op 
mijn lachspieren gewerkt. De cursus 
"Hoe zoekt men zijn autosleutel onder 
een lantaarnpaal terwijl hij ergens 
anders ligt" zal me nog lang bijblij
ven. Tot mijn aangename verrassing 
bleek de organisatiecommissie van de 

Landelijke Bestuurskunde Dag op de 

originele gedachte te zijn gekomen de 

plaats van de medewerkers in de hië
archie aan te geven met uitstekend van 
elkaar te onderscheiden naamplaatjes. 
Dit bewijst eens te meer hoe goed be
stuurskundigen zijn ingevoerd in de 

principes van de bureaucratische or
ganisatie. Wellicht spreekt hier de in
vloed van de dagvoorzitter De Vries. 
Over De Vries gesproken, Zijn "wave" 
doet hem ongetwijfeld de geschiedenis 
ingaan als de hopman van bestuurskun
dig Nederland. Maar dit terzijde. 
Lezers van dit blad weten dat ik mode
grillen in het openbaar bestuur en de 

bestuurskunde wantrouw. Dit laatste 

omdat de wetenschap dient te waarschu
wen tegen de waan van de dag. Ik wil 
daarom in dit nummer een actueel on
derwerp bespreken: Het bedrijfsmatig 
werken binnen de overheid. 
Het functioneren van de overheid staat 
ter discussie. Overheidsfunctionaris
sen proberen elke strohalm aan te grij
pen om de kritiek te keren. Zo een stro
halm is aanwezig:"Werk als in het be
drijfsleven". Organisatiemodellen 
(het liefst met namen ontleend aan het 
bedrijfsleven), zelfbeheer, product-en 
cliëntgerichtheid en ja zelfs marketing 
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mij opgevallen 

gaan als warme broodjes over de toon
bank. Er is aanbod te over. De vraag is 
of de overheid door blindelings rages 
te volgen uiteindelijk knollen voor ci
troenen verkocht krijgt. De burger die 

slechts een goede dienstverlening ver
langt, zit -om in de groente-en fruit 
terminologie te blijven- met de gebakken 
peren, maar ja, hij is toch niet beter 
gewend. 
Ik wil wat dieper op de marketing ingaan, 
omdat in het derde doctoraaljaar het vak 
"marketing in het openbaar bestuur" ge
kozen kan worden. Het gaat om een col
lege met een vaardighedenkarakter ver
zorgd door Theo Toonen. Voor de vaste 
lezers van deze column geen onbekende. 
Dit jaar moest men een marktanalyse 

verrichten naar de behoefte aan en de 
afzetmogelijkheden van eenheden bestuurs
kunde student (het product) bij de po
tentiële werkgever(de cliënt). Het be
treft een strategische marktverkenning 
waarbij productdifferentiatie (de af
;tudeervarianten) een rol van betekenis 
�.peelt.
het onderwerp is alleraardigst. Laat ik
èt.at onmiddellijk zeggen. Maar -en nu
komt mijn bezwaar- het nauwelijks re
presentatief voor het hele scala collec
tieve goederen, die zich niet laten uit
splitsen naar afzonderlijke eenheden
product. Wat is de eenheid product bij
èe ontwikkeling van een milieubeleid?
De module marketing heeft zeker zijn nut
en ik zou een ieder willen aanraden deze 

te volgen. De overheid levert immers ook
individuele goederen. Het gevaar van
instrumenten als marketing is dat to
taal-oplossingen worden gesuggereerd,
die niet waargemaakt kunnen worden. De 

kloof overheid-burger kan waarschijnlijk
beter gedicht worden door een eerlijk
voorlichtings- en vooral public rela
tionsbeleide 

Michiel Nicolaas van der Hargh 

HET 

In het maart-nummer van Bestuurs
kundige berichten heeft u kennis ge
maakt met het overlegorgaan studenten� 
belangen. De maandelijkse vergadefin-:· 
gen blijken produktief te zijn. De ac
tieve inbreng van de studenten uit de 

verschillende jaren voorkomen, binnen 
deze vergaderingen, een eenzijdige 
informatietoevoe�. De informatie wordt 
door het overlegorgaan verwerkt tot 
concrete standpunten, die de basisvor�· 
men van het overleg met de vakgroep. 

Het overlegorgaan heeft twee com
municatiekanalen van en naar de vak
groep ontwikkeld. Ten eerste kunnen 
via de studentenvertegenwoordigers 
(-sters), in het vakgroepbestuur, 
standpunten naar de vakgroep verwoord 
worden. Ten tweede is er een nieuw com
municatiekanaal gecreëerd in de vorm 
van een adhoc-commissie. In deze com
missie hebben zowel medewerkers van 
de vakgroep als medewerkers van de 
O.S.B. zitting. Van vakgroepszijde zijn 
dit dhr. Roborgh, dhr. Rosenthal en 
mevr. Gevers. Vanuit het O.S.B. hebben 
Karin Hoffmann(1e-jaars), Jolanda van 
de Berg(2e-jaars), Roel Kok(3

e-jaars) 
en twee losse leden hun inbreng. De 

adhoc-commissie komt bijeen op initia
tief van één van de commissieleden. 
Bovenindividuele knelpunten ten aan
zien van de studie vormen dan het on
derwerp van discussie. 

In mei vond de eerste bijeenkomst van 
deze commissie plaats. Onder andere de 
volgende punten zijn besproken: 
a)Het betrekken van studenten bij de
ontwikkeling van de onderwijsevaluatie.
b)Het bepalen van de samenstelling van
de toekomstige studierichtingscommissie. 

OSB 
� . . 

ad a)Dit gesprek heeft een aanzet ge
geven tot het besluit van de vakgroep 
om binnen het kader van de ontwikkeling 
van·de onderwijsevaluatie studenten 
iuimté te 'geven een eigen bijdrage te 

geven eer
i 

eigén bijdrage te leveren. 
Studenten die deze ruimte willen in
vullen kunnen c?ntact opnemen met één 
van de studentenverteg�nwoordigers 
(-sters). 
ad b)Het lijkt ons noodzakelijk al
vorens op de samenstelling van de 
studierichtingscommissie over te gaan 
eerst enige duidelijkheid over de func
tie van deze commissie te scheppen. De 

studierichtingsadviescommissie 's zijn 
in het leven geroepen om de te grote 
communicatieve afstand tussen de vak
groepen en de faculteitsraad/bestuur 
te overbruggen. De studierichtings
commissie heeft tot taak, gevraagd of 
uit eigen beweging, advies uit te bren
gen over nadere regeling en uitvoering 
van het onderwijsprogramma van de stu
dierichting aan de faculteitsraad/be
stuur , het vakgroepsbestuur en de 

werkgroepen. Indien een advies niet 
wordt overgenomen door het betreffende 

orgaan Zql deze weigering met redenen 
moeten worden omkleed. 

De studierichtingscommissie bestuurs
kunde bestaat uit negen).eden. Vier 
leden aan te wijzen door het vakgroeps
bestuur en vijf leden aan te wijzen 
door de (voor de studierichting inge
schreven) studenten. De studenten zou
den in eerste instantie benoemd wor
den. Inmiddels is besloten middels ver
kiezingen te bepalen welke &tudenten 
in de studierichtingscommissie zitting 
ktijgen. Er is een voorlopige studie-
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richtingscommissie samengesteld. Deze 

commissie heeft tot taak samen met de 

vakgroep een verkiezingsproceduren op 
poten te zetten. Het is de bedoeling 
in de loop van het studiejaar 1988-1989 
de d�finitieve studierichtingscommissie 

te installeren. 
Met bovenstaande informatie hebben 

wij u op de hoogte gehouden van de ac
tiviteiten van het O.S.B. Wij willen 
benadrukken dat de O.S.B.-vergaderingen 

openbaar z1.Jn en dat iedere belangstel
lende student daarin zijn eigen inbreng 
kan hebben.De agenda van de vergaderin
gen kunt u vinden in het postvak van 
het O.S.B. op Rapenburg 59. 

Wij houden u op de hoogte ! 

Namens het O.S.B. 
Jolanda van de Berg (071-316356) 
Sandra Hogenbirk (071-226494) 

HERENSTEEG 9 LEIDEN 071 - 146340 

E E T - E N  D R I N K W I N K E L

post- doctora Ie 

De mogelijkheid van het volgen van . 
een post-doctorale opleiding komt 
voor een aantal mensen steeds 
dichterbij. Een bijzondere mogelijk
heid hiertoe is het Europees Uni
versitair Instituut, opgericht door 
de lidstaten van de Europese Gemeen
schappen. Dit intergouvernementele 

instituut beoogd een bijdrage te 

leveren aan de intellectuele ont
wikkeling in Europa, door onder
zoekers een Europese wetenschap
pelijke en culturele vorming mee te 
geven op het gebied van de sociale
en menswetenschappen. In 1955 is 
het plan gelanceerd om zo'n instituut 
in het leven te roepen, in 1972 is 
dit plan, na ondertekening door de 
lidstaten van de E.G. ook werkelijk 
van de grond gekomen en in 1976 zijn 
de eerste opleidingen aan het insti
tuut, dat gevestigd is in Florence, 
aangevangen. 
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opleiding Joris Jurriëns 

De opleiding beoogd een Europese di
mensie toe te voegen aan de vakken 
die gedoceerd worden aan het insti
tuut en tracht, evenals de bestuurs
kunde, interdisiplinair te werk te 

gaan. Het onderwijs- en onderzoeks
programma is ondergebracht in vier 
afdelingen: Geschiedenis en Cultuur
wetenschappen, Economische Weten
schappen, Rechtswetenschappen en 
Politieke en Sociale Wetenschappen. 
Vierendertig docenten zijn full
time verbonden aan het instituut en 
daarnaast worden er ook veelvuldig 
gasthoogleraren ingezet. 
De president van het instituut is 
Emile Noël, één van de eminentes
grises van de Europese samenwerking, 
die jarenlang Secretaris-Generaal 
van de Europese Commissie was. 
Om toegelaten te worden tot de op
leiding is minstens een doctoraal 
examen vereist, naast een redelijke 

kennis van twee van de officiële 
talen van het instituut. Natuur-
lijk moet ook het promotieonderzoeks
onderwerp in het aangeboden programma 
passen. Het instituut verwelkomt 
onderzoekers die, ofwel hun doctoraat 
aan het instituut wensen te behalen, 
ofwl hun doctoraat voorbereiden in 
het eigen land en voor één of twee 
jaar hun vorming aan het instituut 
willen vervolmaken. Kandidaten wor
den in principe voor één jaar aange-

M. E.D.E.D.E

Hedy Braam is gekozen in de faculteiti
raad. Ze neemt de plaats over van 
Annemarie Kneppers. Hedy zal ons op de 

hoogte houden van de ontwikkelingen in 
de faculteitsraad. 

GEZOCHT 
Wegens vergr1.Jz1.ng zoeken wij ,

e
en 2

a 

jaars redactieleden. Interesse? Stuur 
een brief aan de B.B.! 
redactie B.B. 
postvak B.I.L. 
Rapenburg 59 

steld. Als blijkt dat ze in staat 
geacht mogen worden hun doctoraat 
te kunnen halen worden ze tot het 
tweede studiejaar toegelaten. 
Meer informatie is te verkrijgen bij: 
De Academische Dienst van het 
Europees Universitair Instituut 
Badia Fiesolana 
Via dei Roccettini 5 
San Domenico di Fiesole (Fl) 
50016 Italië 

L . 1 N.G.E.N 
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BOEKHANDEL 

KOOYKER 

• heeft een zeer uitgebreide voorraad voorgeschreven en
aanbevolen boeken voor alle faculteiten.

• biedt de mogelijkheid tot kopen op rekening.

• levert het komplete pakket, inclusief buitenlandse titels
zo goedkoop mogelijk.

Een bezoek aan KOOYKER 

is een studie waard! 

Nieuwe Rijn 13, 15-16, Leiden. Tel. 071-144146

vanaf 20 mei: Breestraat 93, Leiden Tel. 071-160560

Openingstijden: 
Maandag van 13.00 - 18.00 uur; Dinsdag t/m vrijdag van 09.00 - 18.00 uur; 

Zaterdag van 09.00 - 17.00 uur; Donderdag koopavond van 19.00 - 21.00 uur 

en 

Leidse Plein AZL, Rijnsburgerweg 10, Leiden. 
Telefoon 071 - 217455

Openingstijden: 
Maandag t/m vrijdag van 10.30 - 18.00 uur; 

Donderdag koopavond; 
Zaterdag van 13.30 - 17.00 uur 


